

المستخلص

يهدف البحث لمعرفة ترتيب العوامل التي تؤثر على العلاقات الأسرية بين الزوجين السعوديين المُبتَغَيْن إلى الولايات الأمريكية من بين (العوامل الاجتماعية - العوامل الاقتصادية - وطريقة التعامل بين الزوجين) حسب الأكثر حدوثًا، والكشف عن علاقة العوامل ببعض المتغيرات (عدد سنوات الغربة - عدد الأبناء - دخل الأسرة - مدة الزواج).

حيث تمثلت عينة البحث في عينة عشوائية من الأزواج والزوجات المُبتَغَيْن إلى الولايات المتحدة الأمريكية، حيث بلغ عددهم (٢٢٤) زوجًا وزوجة.

و استخدمت الباحثة المنهج الوصفي الارتباطي. كما اعتمدت على الاستبانة في جمع بيانات البحث وهي من إعداد الباحثة.

و من أبرز النتائج:

١- أن أكثر العوامل التي تحدث بين الزوجين السعوديين المبتعثين حسب آراء عينة البحث، هي (طريقة التعامل بين الزوجين التي تؤثر على العلاقة بين الزوجين) بمتوسط ٤,٠٠ ؛ و أخذت الترتيب الأول. يليها (العوامل الاجتماعية التي تؤثر على العلاقة بين الزوجين) بمتوسط ٣,٥٤ ؛ وأخذت الترتيب الثاني. ومن ثم (العوامل الاقتصادية التي تؤثر على العلاقة بين الزوجين) بمتوسط ٣,٥١ ؛ وأخذت الترتيب الثالث .

٢- يوجد ارتباط سالب دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠١ بين العوامل الاجتماعية وعدد سنوات الغربة.

٣- لا يوجد ارتباط دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠٥ بين كل من (العوامل الاقتصادية - وطريقة التعامل بين الزوجين) و عدد سنوات الغربة.

٤- يوجد ارتباط موجب دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠١ بين العوامل الاجتماعية وعدد الأبناء.

٥- لا يوجد ارتباط دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠٥ بين كل من (العوامل الاقتصادية - وطريقة التعامل بين الزوجين) و عدد الأبناء.

٦- يوجد ارتباط موجب ودالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠١ بين العوامل الاقتصادية و الدخل.

٧- يوجد ارتباط سالب ودالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠١ بين طريقة التعامل بين الزوجين و الدخل.

٨- لا يوجد ارتباط دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠٥ بين العوامل الاجتماعية و الدخل.

٩- لا يوجد ارتباط دالٌ إحصائيًا عند مستوى معنوية ٠,٠٥ بين كل من (العوامل الاجتماعية - والعوامل الاقتصادية - وطريقة التعامل بين الزوجين) التي تؤثر على العلاقة بين الزوجين و مدة الزواج.

و استناداً لنتائج البحث تم التوصيل للعديد من التوصيات و الاستنتاجات.

Abstract

The research aims to list the factors that effect on the families' relationship between Saudi married who are scholarship to USA in the (social factors – economic factors – way of interaction between the married) according to the majority, and detect on the relation of the factors to some of the variables (number of year emigration – number of children – family's income –marriage period).

Whereas the research sample are consisted on a random samples from husbands and wives who are scholarship to USA, whereas they were (224) husband and wives.

The researcher used the correlative descriptive method. The researcher made a questionnaire to count on it in gathering details for the research.

The main results are:

1. According to the research samples, more factors that occurs between the Saudi married that scholarship are (the way of interaction between the married which affect the relationship between the married) with average of 4,00; and was first on the list. Next to it (social factors which affects the relationship between the married) with average of 3,54; and was second on the list. Then (economic factors that affect the relationship between the married) with average of 3,51; and was third on the list.
2. There is a negative correlation statistically indicate on moral level of 0.01 between the social factors and number of emigration year.
3. No correlation statistically indicates on moral level of 0.05 between all of (economic factors – the way of interaction between the married) and number of emigration year.
4. There is a positive correlation statistically indicate on moral level of 0.01 between the social factors and number of children.
5. No correlation statistically indicates on moral level of 0.05 between all of (economic factors – the way of interaction between the married) and number of children.
6. There is a positive correlation statistically indicate on moral level of 0.01 between the economic factors and the income.
7. There is a negative correlation statistically indicate on moral level of 0.01 between the way of interacting between the married and the income.
8. No correlation statistically indicates on moral level of 0.05 between thesocial factors and the income.
9. No correlation statistically indicates on moral level of 0.05 between all of (social factors - economic factors – the way of interaction between the married) that effect on the relationship between the married and period of marriage.

It has been reached to many of recommendations and conclusions based on the result of the research.